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Diu l’article 183 de l’Esta-
tut vigent aprovat el 2006
que la comissió bilateral
Estat-Generalitat s’ha de
reunir “almenys dues ve-
gades l’any, i sempre que
ho demani una de les dues
parts”. La que es farà avui
a Madrid, però, serà tot
just la desena trobada en
aquests 15 anys; totes,
per cert, amb el PSOE a
La Moncloa. El menyspreu
del PP a la legalitat ha es-
tat flagrant, però és que les
reunions amb els governs
socialistes tampoc s’han
demostrat gaire més útils
per portar una mica més
de peix al cove, que en l’ar-
got pujolià és en el fons la
finalitat principal de les bi-
laterals, a més de resoldre
conflictes competencials.

Només cal veure què va
passar en l’última reunió,
celebrada ahir va fer tres
anys a Barcelona, tot just
dos mesos després de l’ai-
xecament del 155 i de l’ar-
ribada de Pedro Sánchez
al poder. La delegació cata-
lana, encapçalada pel con-
seller Ernest Maragall, va
plantejar la creació d’un
grup de treball d’estudi so-
bre el dret a decidir –qües-
tió que ara se suposa que
es tornarà a plantejar en la
taula de diàleg prevista
la tercera setmana de se-
tembre–, a la qual cosa la
contrapart espanyola, co-
mandada per la ministra
Meritxell Batet, es va ne-
gar en rodó. Maragall va
sortir enfadat de la reunió
per “l’actitud” dels seus in-
terlocutors, que li van in-
sistir a participar en els fò-
rums multilaterals i confe-
rències sectorials, i no van
posar “cap projecte” per a
Catalunya sobre la taula.
Entre els pocs fruits asso-
lits aquell dia, hi ha la
creació d’una subcomissió
de resolució de conflictes
–per evitar que qualsevol
llei del Parlament, sobre-
tot de contingut social, fos
impugnada, propòsit que
ha tingut un èxit relatiu– i

el compromís de l’Estat
que atendria les compen-
sacions pendents per la no
aplicació de la disposició
addicional tercera de l’Es-
tatut que havien acordat
els presidents Zapatero i
Mas. A més, es van progra-
mar reunions per a final
d’any de les tres sectorials
que pengen de la bilateral:
la comissió mixta d’As-
sumptes Fiscals i Econò-
mics, la d’Infraestructu-
res i la de Transferències,
que van tenir un resultat
tant o més galdós.

La primera, que havia
de parlar dels tributs pro-
pis i “reflexionar” sobre un

nou model de finança-
ment autonòmic –que es-
tava i està caducat des del
2014–, es va reunir el se-
tembre del 2018, set anys
després de l’anterior, com
la bilateral. A la pràctica,
es va acordar autoritzar el
refinançament de curt a
llarg termini d’uns 2.800
milions de deute de la Ge-
neralitat, i l’Estat es va
comprometre a pagar uns
1.450 milions que devia:
759 en concepte d’addi-
cional tercera del 2008
–per la diferència entre la
inversió real feta i el pes
del PIB català en el con-
junt de l’Estat– i uns 700

més per al finançament
dels Mossos. No se n’ha sa-
but gaire més fins avui.

La segona comissió, la
d’Infraestructures –la pri-
mera que es feia des del
2007, per cert– es va re-
unir a l’octubre, i directa-
ment va concloure sense
cap acord. La part estatal
va reconèixer el dèficit en
la inversió en obra pública
a Catalunya i es va acordar
crear un grup per treballar
en el retorn de l’addicional
tercera, en què la Genera-
litat estimava que hi havia
pendents més de 3.800
milions fins al 2013. En
tot cas, uns i altres no es

posaven d’acord en el mè-
tode de pagament: Cata-
lunya reclamava rebre de
seguida almenys 200 mi-
lions en transferències, i
l’Estat deia que ja els in-
vertiria en obres el 2019.
Ahir mateix, tres anys
després, la nova ministra
de Transports, Mobilitat i
Agenda Urbana, Raquel
Sánchez, deia a La Van-
guardia que una de les pri-
meres coses que ha orde-
nat és “desbloquejar” la
transferència dels 200 mi-
lions a la Generalitat en els
pressupostos... del 2022.

La llista decreixent de
rèdits en les últimes cites

es completa amb la comis-
sió mixta de Transferèn-
cies, que no es va arribar ni
a reunir el 2018. Amb ai-
xò, l’última data ni més ni
menys que del novembre
del 2010, en plena cam-
panya electoral catalana i
quan encara manava el tri-
partit. Després de pocs
mesos de negociació, la
delegació encapçalada pel
conseller Joan Saura va
obtenir de la que presidia
el ministre Manuel Chaves
el traspàs del servei de re-
gionals. Això sí, a mitges:
sense la gestió de la in-
fraestructura ni les esta-
cions. Gairebé onze anys

Òscar Palau
BARCELONA

DESGANA Les comissions bilaterals no s’han reunit tant com diu
l’Estatut, i han dut poc ‘peix al cove’ FRACÀS L’última sectorial
de Transferències data del 2010; les últimes d’Economia i
Infraestructures són del 2018, i no han significat avenços

Desinterès i fruits esca

En matèria econòmica, s’ha
de traspassar la defensa de
la competència, i en universi-
tats, la gestió de les beques.
En matèria d’interior, la llista
inclou el salvament marítim,
la protecció civil en seguretat
nuclear i funcions executives
en seguretat viària. També hi
ha pendent el traspàs del ser-
vei de protecció de la natura
(Seprona), diverses funcions
i serveis de justícia i la titula-
ritat del canal Xerta-Sénia, de
l’Instituto Nacional de Toxi-
cología i d’altres elements
patrimonials com el monestir
de Poblet, el Museu Arqueo-
lògic de Tarragona i fons do-
cumentals dels arxius de Sa-
lamanca i la Corona d’Aragó.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les dates

El govern ha detectat fins a
56 traspassos pendents, de
competències i elements que
l’Estatut ja diu que són seus.
“Molts són històrics, i molt
necessaris”, insisteix la con-
sellera de la Presidència, Lau-
ra Vilagrà. En urbanisme i in-
fraestructures, a la llista hi ha
traspassos de funcions d’or-
denació i gestió del litoral,
xarxa viària i servei de trans-
port i infraestructura ferro-
viària. En matèria social, hi ha
autoritzacions inicials de tre-
ball a immigrants, la gestió
del fons de garantia social
(Fogasa), inspecció de Tre-
ball, polítiques actives d’ocu-
pació i algunes funcions i ser-
veis de la Seguretat Social.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

17.11.10
Es va reunir l’última comissió
mixta de Transferències, presi-
dida pel conseller Joan Saura
i el ministre Manuel Chaves.

25.09.18
Es va reunir l’última comissió
d’Afers Econòmics, amb el con-
seller Pere Aragonès i la secre-
tària d’estat Inés Bardón.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

15.10.18
Es va reunir l’última comissió
d’Infraestructures, amb el con-
seller Damià Calvet i el secreta-
ri d’estat Pedro Saura.

01.08.18
Es va reunir per últim cop la
comissió bilateral, a Barcelo-
na, presidida per Ernest Ma-
ragall i Meritxell Batet.

El conseller Maragall va presidir l’última
reunió de la bilateral, fa tres anys, amb el
vicepresident Aragonès al costat ■ O. DURAN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Fins a 56 traspassos pendents
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DEBATRE · “No és acceptable que el braç judicial interfereixi en el parlamentarisme. La separació de poder hauria de
funcionar” REGLAMENT · “S’ha de posar tecnològicament al dia i incloure sancions per als que no vulguin desplegar el pla
d’igualtat” CANVI · “El Parlament ha de ser concebut com la casa de la gent i de la paraula, més proper i amb un accés fàcil”

Aurora Madaula Secretària segona de la mesa del Parlament

Jordi Alemany
BARCELONA

ijous va fer 100 dies
que va entrar a la mesa
del Parlament com a
secretària segona. Ens

fa repàs del que s’ha fet, les
perspectives i altres temes.

Quin balanç fa dels 100 dies?
Molt bo. Era una oportunitat ge-
gant de representar el Parla-
ment al màxim nivell quan no-
més fa tres anys que em dedico
a la política institucional.
M’agrada aprendre, créixer i te-
nir l’oportunitat de treballar per
canviar el país i el Parlament.

Ja s’ha après el reglament?
Sí, vam fer una anàlisi dels arti-
cles més importants pel debat,
però també dels que convé can-
viar, ja que està desfasat. S’hi
han d’introduir qüestions de
drets dels diputats, posar-lo tec-
nològicament al dia recollint tot
el que s’ha fet amb la Covid, i in-
cloure-hi les sancions per als
que no vulguin desplegar el pla
d’igualtat.

Complicat en una legislatura.
Ja hem fet canvis. Primer s’ha
de canviar la mentalitat. Hi ha
un concepte molt mal entès de
la separació de poders a Catalu-
nya, que hem copiat de l’Estat
espanyol. Quan formes part
d’un grup parlamentari d’un
grup polític que dona suport al
govern, sembla que el Parla-
ment hagi d’estar a disposició
del govern i que sigui com la ger-
maneta petita. S’ha de canviar
aquest concepte. Nosaltres som
el poder legislatiu; ells, l’execu-
tiu, i després hi ha el judicial,
que és la base del sistema demo-
cràtic. Que Laura Borràs optés
per quedar-se de presidenta va
ser una bona opció per revalo-
rar el Parlament, que està molt
desprestigiat per moltes coses.

Quines?
Pel nivell del debat i perquè es
dona menys valor al parlamen-

D

“No podem permetre que
inhabilitin la democràcia”

tarisme a diferència del que
passa a altres països. Hi ha un
concepte molt vell com que la
mesa és un aparcament de di-
nosaures. I ser a la mesa és un
plus d’obligacions i de feina.
S’ha de defensar que som una
de les institucions del govern de
la Generalitat, que representa
la sobirania popular, que és tan
important com la del mateix go-
vern o el president de la Gene-
ralitat.

Quines altres prioritats tenen?
Que sigui concebut com la casa
de la gent i de la paraula, més

proper i amb un accés fàcil. Que
la gent vegi que és una eina útil.

Va entrar per la renúncia de
Jaume Alonso-Cuevillas. Ell
considerava que aprovar reso-
lucions sobre la monarquia o
l’autodeterminació no servia si
t’havien d’inhabilitar. Està dis-
posada al fet que la inhabilitin?
Sí, amb molta honra.

Doncs avui [dijous] s’ha llegit
un acord de portaveus de su-
port a l’antiga mesa, investiga-
da per permetre’n el debat.
És una barbaritat. No és accep-

table que el braç judicial interfe-
reixi en el parlamentarisme. La
separació de poders hauria de
funcionar. No hem d’adaptar la
nostra activitat al que ens pugui
passar i pensant que si facilitem
un debat ens pot passar una co-
sa o una altra. No podem per-
metre que inhabilitin la demo-
cràcia.

És de les escèptiques amb la
taula de diàleg?
Sí. No queda clar ni el concepte
inicial. Per uns és de diàleg i per
altres, de negociació. No hi ha
cap interès a reconèixer que hi

ha aquest conflicte. I també ca-
da vegada soc més escèptica a
separar Estat i govern espanyol,
perquè hi ha una part del PSOE
que és profundament antide-
mocràtica en el sentit del dret a
l’autodeterminació.

És membre del consell de go-
vern del Consell per la Repúbli-
ca (CxR), que està preparant
l’elecció de l’assemblea de re-
presentants, això vol dir que ja
hi ha acord amb ERC, la CUP i
entitats per reformular-lo?
En el consell de govern parlem
de com vestir una estratègia po-
lítica unitària el més transver-
sal possible per continuar amb
el procés de ruptura amb la im-
plementació de la República Ca-
talana que vam ratificar l’1-O.

El consell de govern no es refor-
mula perquè ho diguin alguns,
així ho recullen els estatuts que
tothom va votar, som un govern
provisional, i ho farà la gent vo-
tant l’assemblea de represen-
tants. Aquesta escollirà el seu
president i el del CxR, que serà
qui triarà el seu govern. Sí que
es va quedar, i s’hi treballa, en el
fet de muntar un tipus d’estat
major, però que nosaltres volem
que sigui una tercera pota del
CxR que defineixi un espai es-
tratègic dins de l’autonomia. ■

 Podeu llegir l’entrevista
completa a www.elpuntavui.cat�

Aurora Madaula, dijous a la Sala Auditori del Parlament ■ ORIOL DURAN

La història
política
des de dins
Aurora Madaula
fa tres anys que
va entrar com a
parlamentària
per la llista de
JxCat. Va néixer
a Mollet el 1978,
es va llicenciar
en història per la
UB, està docto-
rada i té un màs-
ter en estudis
històrics. Ha tre-
ballat de profes-
sora de secun-
dària també als
Estats Units, ha
escrit llibres, ha
publicat un
munt d’articles
acadèmics i ha
participat en di-
versos congres-
sos i conferèn-
cies, centrada
especialment
en l’estudi del
nacionalisme
basc i l’exili. És
membre funda-
dora d’Acció per
la República i va
ser de les impul-
sores de la Crida
Nacional.

❝Hi ha un concepte
molt vell com
que la mesa és
un aparcament
de dinosaures
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